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Z MĚSTAZ MĚSTA

Veřejné zasedání zastupitelstva města Vracova

Vážení občané,
ne příliš vydařené léto je defi nitivně za 
námi. Naši žáci i učitelé zahájili další škol-
ní rok. Dobrou zprávou je, že jejich počet 
se mírně navýšil a  ukazuje se, jak dobré 
rozhodnutí bylo provést rekonstrukci 
družiny a navýšit její kapacitu. V současné 
době projevilo zájem o umístění v družině 
cca 100 dětí. Naší snahou bylo pomoci co 
největšímu počtu zaměstnaných rodičů 
s  péčí o  jejich ratolesti do odpoledních 
hodin, kdy končí v zaměstnání.
V krátkosti se zmíním o některých inves-
tičních akcích, které probíhají nebo budou 
do konce tohoto roku ještě realizovány. 
Před začátkem školního roku byly dvě 
třídy mateřské školy vybaveny novým 
nábytkem včetně koberců. Současně se 
dokončuje výměna oplocení celého areálu 
mateřské školy. Z dalších akcí je provede-
na polovina rekonstrukce chodníků v uli-
cích Nádražní a Okružní včetně přípravy 
výměny chodníku podél železniční trati 
(náklady celkem 2 801 797 Kč). V dalším 
roce hodláme s  rekonstrukcí pokračovat 
po celé ulici Okružní.
Započala rekonstrukce pláště budovy 
DPS včetně výměny vodovodních rozvo-
dů, které jsou v havarijním stavu. Vše cca 

Anonymizováno dle zák.č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů
Dne 01.07.2016
neschválilo:    
1. rozpočtové opatření č. 29, a  to výdaj 

6.644.110 Kč včetně DPH na realizaci 
akce „Dodávka a  montáž mobilního 
kluziště Vracov“, který bude pokryt 
z kap. 740 výdaje upřesněné v průběhu 
roku

schválilo:
2. smlouvu o  poskytnutí bezúročné 

krátkodobé zápůjčky FC Vracov, z.s.  
ve výši 140.000 Kč na dofi nancování 
projektu „Pořízení strojních zařízení 
pro údržbu travních ploch“ s termínem 
splatnosti do 15.12. 2016

3. uzavření kupní smlouvy o  koupi 
pozemků parc. č. 3725/17 – ostatní 
plocha o  výměře 11 m2,    parc. č. 
3725/58 – ostatní plocha o  výměře 
9 m2 a  parc. č. 3962/18 – orná půda 
o výměře 107 m2 v obci a k. ú. Vracov 
od ZENERGO a. s. Čejč za kupní cenu 
60 Kč/m2, celkem 7.620 Kč

4. zařazení stavby „Dodávka a  montáž 
mobilního kluziště Vracov“ do 
rozpočtu na rok 2017

zrušilo:
5. výběrové řízení na akci „Dodávka 

a montáž mobilního kluziště Vracov“ 
z důvodu neakceptovatelného návrhu 
smlouvy o  připojení k  distribuční 
soustavě od společnosti E.ON 
Distribuce, a.s.

6. usnesení č. 6 z  IX. zasedání 
Zastupitelstva města Vracova ze 
dne 18. 3. 2016 o  zařazení stavby 
„Multifunkční mobilní kluziště 
Vracov“ do rozpočtu města na rok 
2016 s  tím, že náklad na realizaci ve 
výši cca 6 milionů Kč vč. DPH bude 
pokryt z  kap. 740 výdaje upřesněné 
v průběhu roku

Dne 16. 09. 2016
vzalo na vědomí:
1. kontrolu usnesení z minulého ZM
2. prezentaci návrhu studie „Obecní dům 

Vracov“
3. zprávu o činnosti rady 
4. příkaz k  provedení inventarizace 

majetku města Vracova ke dni 
31. 12. 2016

za 5 mil. Kč.
Taktéž jsme přistoupili k  rekonstrukci 
poslední části objektu sportovní haly, a to 
šatny a sociálního zázemí pod ubytovnou. 
Obě akce skončí do konce roku 2016.
Byla též provedena rekonstrukce povrchu 
hřiště u sportovní haly, po ní bude násle-
dovat stavba tribuny. Cena opravy hřiště 
a  sociálního zázemí ve sportovní hale je 
více než 3 mil. Kč.
Připravujeme studie a  následně projek-
tové dokumentace na celou řadu dalších 
akcí, abychom byli připraveni v  případě 
vyhlášení výzvy žádat o  dotace na rea-
lizaci např. náměstí a  obecního domu, 

hasičské zbrojnice, bytové zóny Olšíčka, 
rekonstrukce ulic Radniční a Baráky.
Všechny tyto akce musí město předfi nan-
covat a následně podané žádosti o dotace 
dovést do zdárného konce. Ve stále větším 
přetlaku žadatelů o  podporu z  různých 
zdrojů se městu daří tyto prostředky opa-
kovaně získávat. Není proto třeba vše hra-
dit z rozpočtu města, ten by nestačil na po-
krytí nákladů všech akcí, které realizujeme.
Závěrem mi dovolte poděkovat všem, kte-
ří se podíleli na přípravě a průběhu letoš-
ních dožínek. A teď hurá na hody.

Jaromír Repík, 
starosta města Vracova

schválilo:    
5. 3. úpravu rozpočtu města Vracova, 

a to rozpočtová opatření č. 29-49:
 Rozpočet města Vracova na rok 

2016: vlastní příjmy po úpravě č. 
3: 79.623.600 Kč, výdaje: schválený 
rozpočet 78.555.000 Kč, výdaje po 
3. úpravě rozpočtu 79.623.600 Kč  

6. Obecně závaznou vyhlášku města 
Vracov č. 1/2016, o nočním klidu

7. uzavření kupní smlouvy o  koupi 
pozemku parc. č. 3962/4 – orná půda 
o  výměře 23 m2 a  pozemku parc. č. 
4119/9 – ostatní plocha o  výměře 
63 m2 v  obci a  k. ú. Vracov od VSV 
a. s. Vracov za kupní cenu celkem 
15.510  Kč dle znaleckého posudku č. 
5167-077/16 

8. uzavření kupní smlouvy o  koupi 
pozemků parc. č. 537/7 – ostatní 
plocha o  výměře 311 m2, parc. č. 
4022/5 – orná půda o výměře 178 m2, 
parc. č. 4023/4 – orná půda o výměře 
260 m2 a  parc. č. 4025/22 – ostatní 
plocha o výměře 21 m2 v obci a k. ú. 
Vracov od pana xy za kupní cenu 
10 Kč/m2, celkem 7.700 Kč
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Zasedání rady města Vracova 
Anonymizováno dle zák.č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů

Výpis ze zasedání  rady  města, která ve dnech  23. 6. 2016 do 
16. 9. 2016 zasedala 6 x 
Mimo jiné projednala :
schválila :
• výsledek provedeného poptávkového řízení na dodávku 

veřejné zakázky malého rozsahu akce „Strojní zařízení pro 
údržbu travnatých ploch“ -  nejvýhodnější nabídku předložil 
uchazeč DANIŠ DAVAZTECHNIK s.r.o. s nabídkovou cenou 
265.200 Kč vč. DPH

• výsledek provedeného poptávkového řízení na dodávku 
veřejné zakázky malého rozsahu akce „Chladicí boxy na víno“ 
-  nejvýhodnější nabídku předložil uchazeč UNIS-JAKOS, s.r.o. 
s nabídkovou cenou 145.200 Kč vč. DPH

• výsledek provedeného poptávkového řízení na dodávku veřejné 
zakázky malého rozsahu akce „Oplocení areálu Mateřské školy 
Vracov“ -  nejvýhodnější nabídku předložil uchazeč MSD, a. s. 
s nabídkovou cenou 161.270 Kč bez DPH

• uzavření smlouvy o  dílo ve věci zpracování žádosti o  dotaci 
z IROP, Prioritní osa 1, specifi cký cíl 1.3, výzva č. 36 Stanice 
integrovaného záchranného systému,  se společností   OHK 
servisní, s.r.o. za cenu 45.000 Kč bez DPH pro projekt „Hasičská 
zbrojnice pro JSDH města Vracov“

• nový odpisový plán příspěvkové organizace Veřejně prospěšné 
služby Vracov na základě pořízení nového majetku dne 17. 5. 
2016, a to pracovního stroje MULTICAR M27

• zpracovatelem studie „Obecní dům Vracov“ Ing. arch. Martina 
Navrkala za nabídkovou cenu 140.000 Kč včetně DPH

• zařazení akce „Stavební úpravy MZŠ Vracov – půdní vestavba 
odborných učeben včetně vybavení“ do MAP ORP Kyjov 
s tím, že zabezpečí spolufi nancování projektu dle podmínek 
IROP 

• výsledek provedeného výběrového řízení na zhotovitele 
veřejné zakázky malého rozsahu stavby „Vracov, ul. Cihelná 
– prodloužení vodovodního řadu 3-2“  -  nejvýhodnější 
nabídku předložil uchazeč Inženýrské stavby Hodonín s.r.o. 
s nabídkovou cenou 379.900 Kč bez DPH

• povolení výjimky z  nejvyššího počtu žáků deváté třídy MZŠ 
Vracov podle § 23 odst. 5   zák. č. 561/2004 Sb., školský zákon, 
v platném znění, ve školním roce 2016/2017, a to na  33 žáků

• udělení děkovného listu a věcného daru ve výši 3.000 Kč paní 
xy za celoživotní zásluhy a stále aktivní činnost v oblasti kultury 
ve Vracově

• nový odpisový plán příspěvkové organizace Veřejně prospěšné 
služby Vracov na základě pořízení nového majetku dne 21. 6. 
2016, a to užitkového vozidla Dacia Dokker Van

• v souladu s § 102 odst. 3 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, poskytnutí daru 
z  rozpočtu města ve výši 2.000 Kč  pro Občanské sdružení 
Kiwanis klub Slovácko, IČ 266 08 740 na zajištění činnosti 
v roce 2016 a uzavření darovací smlouvy na tuto akci

• v souladu s § 102 odst. 3 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, poskytnutí peněžního 
daru ve výši 5.000 Kč paní xy jako příspěvek na činnost Klubu 
důchodců Vracov v roce 2016

• uzavření smlouvy č. MKK 5/2016 o výpůjčce prostor – bývalá 
knihovna v  budově KD čp. 57 v  obci a  k. ú. Vracov mezi 
Městským kulturním klubem Vracov a  Ženským sborečkem 
Koňadra, IČ 04643046 na dobu neurčitou s výpovědní lhůtou 
3 měsíce za účelem spolkové činnosti (každá středa v době od 
19 do 21 hodin)

• v souladu s § 102 odst. 3 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, poskytnutí peněžního 
daru za první pololetí roku 2016 předsedům a členům komisí 
Rady města Vracova, kteří nejsou členy zastupitelstva dle 
předloženého návrhu

• Smlouvu o  poskytnutí dotace na realizaci projektu „Vracov, 
ulice Cihelná, prodloužení vodovodního řadu“ z  rozpočtu 
Jihomoravského kraje ve výši 100.000 Kč

• dohodu o  provedení stavebních úprav nájemcem bytu č. 12 
v DPS Vracov s panem xy spočívající v rekonstrukci sociálního 
zařízení bytu na náklady nájemce za podmínky vyloučení 
aplikace ust. § 2220 odst. 1 věta druhá, tzn. dojde-li stavební 
úpravou ke zhodnocení věci, nebude nájemce po skončení 
nájmu po pronajímateli žádat vyrovnání zhodnocení věci

• v souladu s § 102 odst. 3 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, vzdání se práva vymáhat 
pohledávky:
- ve výši 4.278 Kč za xy (fa č. 1310287)
- ve výši 4.278 Kč za xy (fa č. 1310288)
- ve výši 3.952 Kč za xy (fa č. 1410018)
- ve výši 4.278 Kč za xy (fa č. 1410019)
- ve výši 4.278 Kč za xy (fa č. 1410020)

 a současně souhlasí s tím, aby byl proveden účetní odpis výše 
uvedených pohledávek VPS Vracov v souladu s platnou právní 
úpravou

• restaurátorský záměr obnovy dvou křížů v  ul. Husova 
a  Vlkošská s  cenovou nabídkou za provedení prací panem 
Josefem Krososkou ve výši 81.191 Kč vč. DPH

• výsledek provedeného výběrového řízení na zhotovitele veřejné 
zakázky malého rozsahu akce „Ocelová tribuna – zastřešení 
u  házenkářského hřiště“ - nejvýhodnější nabídku předložil 
uchazeč Kovos Vracov spol. s r.o. s nabídkovou cenou 179.685 
Kč vč. DPH

• výsledek provedeného výběrového řízení na zhotovitele veřejné 
zakázky malého rozsahu stavby „Oprava střechy a fasády DPS 
Vracov“ - nejvýhodnější nabídku předložil uchazeč STAVEBNÍ 
FIRMA PLUS s. r. o. s nabídkovou cenou 3.948.401,95 Kč bez 
DPH

•  výsledek provedeného výběrového řízení na zhotovitele veřejné 
zakázky malého rozsahu stavby „Rekonstrukce sportovní haly 
Vracov – sociální zařízení a  šatny“ - nejvýhodnější nabídku 
předložil uchazeč K+S, spol. s  r. o. s  nabídkovou cenou 
2.315.535 Kč bez DPH

•  výsledek provedeného poptávkového řízení na akci „Výměna 
zásobníkových ohřívačů vody pro MŠ Vracov“ – nejvýhodnější 
nabídku předložil uchazeč RADMIL CZ s. r. o. s nabídkovou 
cenou 50.736 Kč bez DPH

• výsledek provedeného výběrového řízení na zhotovitele 
veřejné zakázky malého rozsahu stavby „Oprava rozvodů vody  
DPS Vracov“   -  nejvýhodnější nabídku předložil uchazeč                 
Radmil CZ s.r.o. s nabídkovou cenou 457.737 Kč bez DPH

• uzavření smlouvy o  dílo ve věci zpracování žádosti o  dotaci 
z  IROP, Prioritní osa 2, specifi cký cíl 2.4, výzva č. 46 
Infrastruktura do základních škol, se společností   OHK 
servisní, s.r.o. za cenu   45.000  Kč bez DPH pro projekt 
„Stavební úpravy + nástavba částí MZŠ Vracov“

• zahájení výběrového řízení na veřejnou zakázku malého 
rozsahu na zpracovatele „Nového územního plánu města 
Vracov“ a  schvaluje seznam zájemců, kterým bude zaslána 
výzva k podání nabídky dle přílohy 
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• úpravu platu vedoucím školských příspěvkových organizací 
města Vracova v  souladu s  nařízením vlády č. 273/2016 Sb., 
kterým se mění nařízení vlády č. 564/2006 Sb., o  platových 
poměrech zaměstnanců ve veřejných službách a  správě, ve 
znění pozdějších předpisů, dle předloženého návrhu

• s odvoláním na § 102 odst. (2) písm.  j) zákona č. 128/2000 
Sb., o  obcích, v  platném znění, stanovuje celkový počet 
zaměstnanců města Vracov zařazených do Městského úřadu 
Vracov od 1.1. 2017 na počet 16

• krátkodobý pronájem veřejného prostranství parc. č. 5 a 6 pro 
provoz zábavných atrakcí v  době hodových slavností 2016 
panu Aleši Novému za cenu 25.000 Kč 

• výsledek poptávkového řízení na dodávku „Oplocení areálu 
Mateřské školy Vracov II. etapa“, a to zadání práce společnosti 
MSD a.s. Ostrava za cenu 89.109 Kč vč. DPH

souhlasila:
• s realizací stavby 5 parkovacích stání v ul. Luční na pozemcích 

parc. č.  2944/19 a 2944/20 v  k. ú. Vracov provozovnou VPS 
Vracov na náklad města ve výši 38.025 Kč z kap. 740 výdaje 
upřesněné v průběhu roku

• s umístěním bankomatu České spořitelny, a.s. v objektu bývalé 
základní školy na náměstí Míru ve Vracově 

uložila:
• tajemnici MěÚ Vracov provést kontrolu hospodaření 

vynaložených veřejných prostředků na platy a  odměny 
zaměstnanců ZUŠ Vracov

• starostovi města napsat dopis řediteli České spořitelny, a.s. ve 
věci rušení pobočky ve Vracově

Zpracovala: Ing. Miroslava Brhelová, tajemnice MěÚ Vracov

NOVÁ OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA
Upozorňujeme občany, že zastupitelstvo 
města na svém zasedání dne 16. září 
2016 schválilo novou obecně závaznou 
vyhlášku města Vracova č. 1/2016, o noč-
ním klidu, která s  účinností od 1. října 
2016 nahrazuje předchozí obecně závaz-
nou vyhlášku města Vracova č. 1/2013,      
o  odchylném vymezení doby nočního 
klidu. Nová obecně závazná vyhláška 
byla přijata v  souvislosti s  novelizací § 
47 zákona č. 200/1990 Sb., o přestupcích, 
ve znění pozdějších předpisů (dále jen 
„zákon o  přestupcích“). Obecně závaz-
ná vyhláška v  době významných spole-
čenských akcí ve Vracově zkracuje dobu 
nočního klidu, a  to na dobu čtyř hodin 
od 2. do 6. hodiny ranní. Obecná doba 
nočního klidu je vymezena v § 47 zákona 
o přestupcích v době od 22. do 6. hodiny.
V této souvislosti připomínáme, že poru-
šení nočního klidu je sankciováno jako 
přestupek dle § 47 zákona o přestupcích 
a v současné době lze uložit za takto spá-
chaný delikt pokutu až do výše 5 tisíc Kč 
a od 1. října 2016, tj. po nabytí účinnosti 
novely zákona o přestupcích, až do výše 
10 tisíc Kč.

OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA 
MĚSTA VRACOVA 

č. 1/2016 ,
 o nočním klidu

Zastupitelstvo města Vracova se na 
svém zasedání dne 16. září 2016 usnes-
lo vydat na základě § 47 zákona č. 
200/1990 Sb., o  přestupcích, ve znění 
pozdějších předpisů, a v souladu s § 10 
písm. d) a § 84 odst. 2 písm. h) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů, tuto 
obecně závaznou vyhlášku: 

Čl. 1
Předmětem této obecně závazné vy-
hlášky je stanovení výjimečných pří-
padů, při nichž je doba nočního klidu 
vymezena dobou kratší nebo žádnou, 
než stanoví zákon.

Čl. 2
Dobou nočního klidu se rozumí doba 
od 22. do 6. hodiny.  

Čl. 3
Doba nočního klidu se vymezuje od 2. 
do 6. hodiny, a  to v následujících pří-
padech:
a) v noci z 31. prosince na 1. ledna;
b) v noci z  30. dubna na 1. května 

z důvodu konání slavnosti „Stavění 
máje“;

c) v noci z třetí soboty měsíce října na 
třetí neděli měsíce října z  důvodu 
konání slavnosti „Vracovské hody“;

d) v noci ze soboty na neděli v měsí-
ci srpnu z důvodu konání slavnosti 
„Vracovské letní slavnosti“.

Čl. 4
(1) Zrušuje se obecně závazná vyhláška 

města Vracova č. 1/2013, o odchyl-
ném vymezení doby nočního klidu. 

(2) Tato obecně závazná vyhláška na-
bývá účinnosti patnáctým dnem po 
dni vyhlášení.

NAŠI JUBILANTI
Zlatou svatbu oslavili:
Červenec
manželé Josef a Anna Domanští

 62. výročí svatby oslavili:
Červenec
manželé Miloslav a Marie Ondrůškovi

Narozeniny:

Červenec
80 let 
Marie Šangalová
Anna Setinská
Ilona Holubová
Marie Klimešová

91 let
Anna Luňáková

96 let
Anna Presová

Září
80 let
Věra Mezihoráková

91 let
Marie Judasová

93 let
Marie Fridrichová
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VÍTÁNÍ NOVÝCH VRACOVSKÝCH OBČÁNKŮ

Olívie Čožíková, Ema Gregorovičová, Adam Čech, 
Vojtěch Lunga 

Sebastian Dobeš, Eliška Půčková, Sabina Klajbová, 
Tobin Hudec, Anna Zavrtálková, Julie Tománková

MKK

Ohlédnutí za létem

Hezký den, milí Vracovjáci!
Asi není třeba obšírně připomínat, že 
kalendářní rok se nám přehoupl do své 
druhé poloviny. Chtěla bych se zmínit, že 
do konce roku je před námi ještě spousta 
zajímavých akcí. Než se k nim  dostane-
me, dovolím si v krátkosti zrekapitulovat, 
co všechno Městský kulturní klub Vracov 
v uplynulých měsících a týdnech uspořá-
dal, nebo se na organizaci podílel.
Letošní léto jsme opět zahajovali se Že-
leznicí 600, kdy jsme pro děti v útulném 
prostředí zahradní železnice u Išů připra-
vili spoustu úkolů a her, za jejichž splně-
ní bylo každé dítko odměněno sladkostí.
Poslední srpnová sobota už tradičně pa-
třila dožínkám. Ty letošní byly obzvláště 
slavnostní, úlohy hospodářů se totiž ujal 
sám pan starosta města Vracova Jaromír 
Repík s  manželkou. Počasí nám přálo, 

Začal podzim a naše hlavní turistická sezona se pomalu blíží ke 
svému konci.  V letních měsících zavítalo do našeho infocentra 
mnoho návštěvníků.
Byli to převážně cyklisté, kteří se na své cestě u nás zastavili, aby 
si koupili mapu, turistickou známku, 
upomínkový předmět, anebo se zepta-
li na zajímavosti v našem městě a jeho 
blízkém okolí. Další velkou skupinu 
tvořili hosté z místních penzionů, kteří 
se přišli poradit, co si nemají u nás ne-
chat ujít, a informovat se, jaké akce se 
u nás v létě konají. Většina z nich měla 
zájem o  prohlídku vinných sklepů 
a ochutnávku vína, další se rádi prošli 
po náměstí, kolem kostela a navštívili 
naše muzea. Jiní v teplých dnech zaví-

což bylo znát i  na návštěvnosti. Každý, 
kdo zavítal do útulného prostředí vracov-
ských Baráků, měl možnost ochutnat la-
hodné víno u místních vinařů, občerstvit 
se v některém z mnoha stánků nebo si na 
památku koupit nějaký  rukodělný výro-
bek. Zkrátka nepřišly ani děti, pro které 
byly připraveny výtvarné dílničky.
Září jsme zahájili premiérovým ročníkem 
Velké cesty pohádkovým lesem. Na této 
akci jsme se podíleli s Domem dětí a mlá-
deže a  také vracovskými divadelníky. Na 
všechny děti čekalo v lese, v okolí vracov-
ského Březíčka, na dvanácti stanovištích 
téměř padesát pohádkových bytostí. Děti 
plnily různé úkoly, pomáhaly například 
Popelce přebírat hrách a  čočku, loupež-
níkům zase sbírat šišky a čertům děti vy-
pomohly s dřevěnými poleny. Malých, ale 
i odrostlejších milovníků pohádek se sešlo 

opravdu hodně, což nás nejen potěšilo, ale 
hlavně ujistilo v  tom, že rozhodně nezů-
stane jen u premiérového ročníku.
Velkou oblibu nejen u  Vracovjáků si už 
loni získala Burza krojových součástí, 
proto jsme se ji rozhodli zopakovat také 
letos. Na prodej byly jak dětské kroje 
a boty, tak i krojové součásti pro dospělé. 
Nabídka byla opravdu široká, zájem o ná-
kup krojů a krojových součástí ji mnoho-
násobně převyšoval. Je potěšující vědět, 
že tato naše krásná tradice má o budouc-
nost postaráno.
Největší slavnost ve Vracově, Vracovské 
hody s  věncem a  kačerem, nás teprve 
čeká. Jistě i  letos bude třetí říjnový ví-
kend veselý, plný pestrobarevných krojů 
a lahodného vína. A tím se vlastně dostá-
váme k povídání z úvodu článku...

Za MKK Jana Fridrichová

tali na koupaliště a mnozí si nenechali ujít provoz Železnice 
600.
Jednou z akcí, které jsme se zúčastnili, byly dožínky. V našem 
stánku jsme všem zájemcům nabídli nové propagační předměty 

– magnetky, otvíráky, placky a  trič-
ka s  folklorním motivem. Pokud se 
vám některý z  nich líbil, neváhejte, 
přijďte a kupte si jej pro sebe, nebo 
někomu blízkému pro radost.
Poslední velkou akcí před ukonče-
ním sezony, na kterou se ještě chys-
táme, budou vracovské hody. Náš 
stánek bude umístěn přímo v cent-
ru dění – na náměstí.

Za informační centrum města 
Vracova Hana Mezihoráková
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Týden knihoven PEČOVATELSKÁ SLUŽBA 
VRACOVBlíží se k nám podzim a k němu pa-

tří v naší knihovně akce s názvem 
Týden knihoven. Většina čtenářů 
samozřejmě ví, co Týden kniho-
ven znamená. Je to celorepubliková 
akce, do které se naše knihovna rok 
co rok pravidelně zapojuje. V tom-
to týdnu pořádáme besedy pro děti 
z místní základní školy, promíjíme 
zapomnětlivým čtenářům upomín-
ky a nově přihlášení čtenáři mají zápisné zdarma. Již třetím ro-
kem v Týdnu knihoven startuje i takzvaná Burza knih. Jedná se 
o  výprodej vyřazených, zastaralých a  opotřebovaných knížek, 
které se u nás prodávají za symbolickou cenu 5Kč. 
V rámci tohoto týdne k nám letos také zavítá známá autorka 
knih pro děti Ivona Březinová. Dětem ji určitě nemusím před-
stavovat, většina z  nich její knížky zná. Celkem máme v  naší 
knihovně okolo padesáti titulů, které napsala. U našich dět-
ských čtenářů jsou velmi oblíbené, takže doufám, že osobní se-
tkání s paní spisovatelkou ocení. 
Abych nezapomněla na to nejdůležitější, akce proběhne ve 
dnech od 3. do 14. 10. 2016.
Tímto bych chtěla pozvat všechny stávající i nové čtenáře k ná-
vštěvě naší knihovny. Využijte této akce a přijďte se k nám po-
dívat!
Veškeré informace i provozní dobu najdete na webových strán-
kách www.knihovnavracov.webk.cz .

Za MěK Vracov Belková Dana

ZE ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLYZE ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLY

Základní umělecká škola v  loňském roce 
oslavila dvacáté výročí svého založení. 
Slavnostní koncert byl příjemnou tečkou 
za prvními dvěma dekádami. Díky této 
velké akci se škola dostala do povědomí 
Vracovjáků a někteří z nich se začali za-
jímat, jak vlastně škola funguje. Ředitelka 
ZUŠ Martina Sanitrárová poodhaluje sys-
tém a zásady chodu této vzdělávací insti-
tuce.
 
Jak byste obecně defi novala základní 
uměleckou školu?
Základní umělecká škola je školou vý-
běrovou. To znamená, že není povinná 
a  každý si ji může dobrovolně vybrat. 
Na druhou stranu pokud se pro studium 
jednou rozhodne, musí respektovat jistá 
pravidla.

O jaká pravidla se jedná?
Velmi důležitým dokumentem, který 
nás odlišuje od kroužků a  přiznává sta-
tus školy, je Školní vzdělávací program.  
Ministerstvo školství, mládeže a  tělový-

chovy prostřednictvím tohoto dokumen-
tu nařizuje systematické vzdělávání, a to 
pro žáky znamená pravidelnou přípravu 
do hodin podobně jako v běžné základní 
škole. Aby žák dosáhl požadovaného mi-
nima pro postup do dalšího ročníku, ne-
stačí pouze práce v hodinách s učitelem.

Jak dlouho mohou děti na ZUŠ studo-
vat?
Systém základního uměleckého vzdělá-
vání má tři stupně. Prvním stupněm je 
přípravné studium, které je určeno dě-
tem od 5 let. Na něj navazuje sedmiletý 
I. stupeň pro děti od 7 let. Děti od 14 let 
pak 4 roky navštěvují II. stupeň. Existuje 
také možnost studia pro dospělé. Pokud 
však člověk již není středoškolským stu-
dentem, platí vyšší školné, přibližné pět 
tisíc korun za pololetí.  

Kolik žáků má vracovská základní 
umělecká škola?
Kapacita školy je daná ministerstvem 
školství. Je to přesně 110 žáků. Zájem 

JAK TO CHODÍ NA ZUŠ 
o  studium je ale větší, každoročně tak 
musíme několik zájemců o studium od-
mítnout.

Dá se s tím něco dělat?
Ještě za působení pana starosty Ladisla-
va Šmýda jsme se pokoušeli o navýšení 
kapacity. Bohužel neúspěšně. Tendencí 
ministerstva je kapacity ZUŠ snižovat. 
Našli jsme však cestu k uspokojení po-
ptávky našich rodičů a  dětí, a  to zříze-
ním seminářů Vrtílko a  Kukátko, které 
jsou organizovány v  rámci doplňkové 
činnosti školy.

Jakým způsobem na školu přijímáte 
nové žáky? Kde rodiče a děti zjistí vaše 
požadavky?
Požadavky pro přijetí nových žáků jsou 
popsány na webu školy www.zusvracov.
cz. Jakmile se uvolní místo, v červnu vy-
píšeme pro daný volný nástroj přijímací 
zkoušky na školní rok následující. Je to 
dosti komplikované. Obvykle žák opou-
ští školu po ukončení alespoň I. stupně, 
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to je po 7 či 9 letech, nebo dokonce po 
ukončení II. stupně, tedy po 11 či 13 le-
tech, když počítáme i s přípravným stu-
diem.  Do poslední chvíle ale nevíme, 
zda někdo ukončí studium i v průběhu 
jednoho ze stupňů, a často se tuto infor-
maci dozvíme až v  průběhu prázdnin 
nebo v září.

O jaké nástroje je největší zájem?
Pokud se mám uchýlit k přísně statistic-
kým údajům, tak na naší škole studuje 
27 fl étnistů, 23 klavíristů, 14 cimbalistů, 
12 zpěváků, 10 houslistů, 9 kytaristů, 7 
trumpetistů, 6 bicistů a 2 violisté.

Počty žáků pro jednotlivé nástroje jsou 
také dány kvótami?
Ne, v tomto případě se jedná o svobod-
nou vůli zástupců školy. O směřování 
ZUŠ Vracov jsem v průběhu svého pů-
sobení několikrát diskutovala s  naším 
zřizovatelem, městem Vracov.  Nechali 
mi volnou ruku, a  tak vycházím ze své 
zkušenosti jakožto muzikantky, kan-
torky a  také bývalé žákyně základní 
umělecké školy. Ukazuje se mi, že nej-
lepší cestou je vychovávat žáky, kteří po 
ukončení školy zůstanou nadále v kon-
taktu s  nástrojem, ať už jako amatérští 
nebo profesionální muzikanti. To se jim 
nepodaří bez spolupráce s  hudebníky 
jinými, proto si velmi zakládám na spo-
lečném muzicírování.

A to se vám daří uskutečňovat jak?
Podnítila jsem založení několika těles. 
Vznikly dvě popové kapely, smíšený ko-
morní orchestr a  dvě cimbálové muzi-
ky. Tím, že se zaměřujeme na praktické 
zkušenosti, nikterak úroveň výuky ne-
snižujeme. I ti žáci, kteří 
budou chtít své umělecké 
sklony rozvinout do pro-
fesionální roviny, z  ta-
kového přístupu mohou 
velmi dobře těžit později 
ve své kariéře.

Myslíte si, že zakládá-
ní hudebních uskupení 
na ZUŠ může být v  bu-
doucnu prospěšné také 
pro kulturní dění ve 
Vracově?
Jsem o  tom přesvědčena. 
Město Vracov má boha-
té tradice a  ty jsou velmi 
často vázány na hudební 
projev a  tanec. Proto se 
domnívám, že výcho-
va hudebníků a  zpěváků 
s  praktickými zkušenost-
mi z  hraní v  hudebním 

uskupení je klíčová. Je tím zaručeno, že 
v budoucnu budou mít tradice své nosite-
le. V posledních několika letech navíc po-
zoruji návrat k lidovosti a starým zvykům. 
Tento trend bychom měli podporovat.

Jakou podobu má tato tendence?
V prvé řadě se jedná o  zvyšující se 
počet zájemců o  hru na trumpetu. V 
regionu s  tak velkým zastoupením de-
chové hudby to považuji za přirozené. 
Zatím se naši trumpetisté uplatňují ve 
školním dění, ale věřím, že za pár let 
je budeme vídat v  různých uskupe-
ních v okolí. Druhým nástrojem, jehož 
obliba roste napříč celou republikou, 
je cimbál. Škol, kde se dá studovat, je 
v  regionu několik. Na cimbálových 
soutěžích je ale vracovská ZUŠ vždy 
výrazná a reklamu Vracovu a cimbálo-
vé třídě dělají také její absolventi, kteří 
hrají v cimbálových muzikách různě po 
okrese. ZUŠ Vracov je tak logickou vol-
bou i pro mnoho přespolních zájemců 
o studium cimbálu.

Také za studiem jiných nástrojů žáci 
dojíždí. Můžeme tedy říct, že vracov-
ská ZUŠ je natolik kvalitní, že si žáky 
přitahuje?
Vyučujeme rovněž mnoho dětí z  Vace-
novic a Skoronic. Tyto děti však nepova-
žujeme za cizí, ale za naše. Škola se totiž 
skládá ze tří pracovišť, které schválila 
Rada města Vracova ještě před mým ná-
stupem na pozici ředitelky. Kromě bu-
dovy ve Vracově máme také pracoviště 
ve Vacenovicích a Skoronicích. To, že si 
tyto děti nevolí jiné základní umělecké 
školy, nám samozřejmě dělá radost a  je 
důkazem, že styl naší výuky je lákavý.

To byli žáci, ale školu tvoří také učite-
lé. Je reálné sehnat a udržet učitele?
Pravdou je, že najít kvalitního erudova-
ného kantora žijícího ve Vracově nebo 
jeho blízkém okolí je mnohdy problém. 
Nevyhneme se tak tomu, že musíme 
přijímat kantory ze vzdálených míst. 
V našem mladém pedagogickém sboru 
ale vládne tvůrčí a příjemná atmosféra. 
Kromě toho se nám díky podpoře měs-
ta daří mít ve škole kvalitní nástroje 
a vybavení. Myslím, že především tyto 
dva fakty jsou důvodem, proč učitelé 
rádi na naší škole učí i přes nutnost do-
jíždění.  

Zmínila jste podporu města. Můžete 
odhalit, jak je vysoká?
Ročně nám obec přiděluje sedm set tisíc 
korun, což je velmi štědré. Z této částky 
však platíme nejen energie v  ZUŠ, ale 
také v  infocentru, v  knihovně a  vodu 
v  kuželně. Zbytek využíváme na nákup 
a údržbu nástrojů či jiných vzdělávacích 
pomůcek.

Na závěr prozraďte, co nového čeká 
žáky v letošním školním roce?
Chtěli bychom zakoupit dva nové kla-
víry. Stávající nám sloužily mnoho let 
a  pro kvalitní výuku už nejsou dosta-
čující. Dále uvádíme do chodu multi-
mediální učebnu. V rámci předmětu 
Cesty hudby budou žáci pátého roční-
ku studovat notaci a  základy zpraco-
vání hudby a  zvukového záznamu za 
pomoci moderní techniky. Kromě toho 
začínáme s novou cimbálovou muzikou 
pro již hrající žáky od sedmi let a  pro 
zájemce o moderní hudbu zase vzniká 
nová popová kapela. 

Na fotografi i učitelé ZUŠ /zleva/: Martina Sanitrárová, Lubomír Graff e, Martin Fukan, Tomáš Marček, 
Marie Španihelová, Margita Jurigová, Marta Gráfová, Petra Martinková, Mizue Bimková, Bronislava 
Podráská, Veronika Stašová
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Z MASARYKOVY ZÁKLADNÍ ŠKOLYZ MASARYKOVY ZÁKLADNÍ ŠKOLY

Ve školním roce 2015/2016 se ve škole 
vzdělávalo 366 žáků, z toho 227 žáků na 
prvním stupni a  139 žáků na druhém 
stupni. K  zápisu do první třídy se do-
stavilo 53 dětí, do první třídy nastoupilo 
38 žáků, 15 dětí mělo odklad školní do-
cházky. Byla zřízena přípravná třída, do 
které bylo přijato 12 dětí. Žáci byli orga-
nizováni v 17 kmenových třídách.

Úspěchy našich žáků:
• okresní kolo v Pythagoriádě,2. místo
• okresní kolo v Matematické olympi-

ádě, 1. místo
• okresní kolo v  Dějepisné soutěži, 1. 

místo
•  Mojmírův poklad, 3. místo
• krajské kolo v šachu, 3. místo
• krajské kolo ve fotbale  McDonalds 

Cup, 4. a 5. místo
• Zátopkova pětka, 1. místo
• Pohár Emila Zátopka, 3. místo

Co se nám podařilo:
• dotace z JMK – Prevence patologic-

kých jevů, částka 53.000,- Kč
• dotace na kompenzační pomůcky, 

24.000,-Kč
• dotace MŠMT ,,Rozvoj technických 

dovedností žáků“ (Výzva č. 57, část-
ka 204.000,-Kč)

• rekonstrukce školní družiny, půdní 
vestavba 3.600 000,- Kč

• realizace zájezdu do Anglie v  rám-
ci dotace z  operačního programu 
Vzdělávání pro konkurenceschop-
nost ,,Jazyk bez hranic“ a  ,,Čtenář-
ská gramotnost“ (Výzva č. 56, částka 
919.000,- Kč)

• otevření přípravné třídy
• navýšení kapacity školní družiny 

o 30 žáků
• rekonstrukce pěti šaten a dvou kabi-

netů
• dokončení venkovních úprav, škol-

ního dvora a školní zahrady

Co nás čeká:
• výměna elektroinstalace
•  rekonstrukce dalších kabinetů
• modernizace vnitřních prostor školy 

(chodby)
• postupná výměna nábytku ve třídách

Prioritou pro příští školní rok je získat 
dotaci na půdní vestavbu, úspěšná rea-
lizace Výzvy č. 46, ,,Infrastruktura zá-
kladních škol“, kde bychom mohli získat 

Ohlédnutí za školním rokem 2015/2016
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proběhlo tradičně na školním hřišti, a to za přítomnosti pana sta-
rosty a paní ředitelky mateřské školy. V tomto školním roce bude 
školu navštěvovat 377 žáků a 14 dětí nastoupí do přípravné třídy. 
Celkem ve škole bude 391 žáků, což je o 13 více než v roce minu-
lém. Jsem rád, že se počet žáků zvyšuje.  Je škoda, že nám z pátých 
tříd odešlo 5 žáků do prim na gymnázia, 3 žáci na sportovní školu 
se zaměřením na kopanou a 2 žáci se odstěhovali.

Pro nový školní rok bych si přál něco, o čem vím, že není snadno 
splnitelné – aby děti chodily do školy rády a s pocitem, že se tady 
něco užitečného naučí a dozví. Žákům přeji moudré, tolerantní, 
laskavé, spravedlivé, hodné, ale přísné učitele. Vyučujícím pevné 
nervy a tvořivé, zvídavé a pracovité žáky. A nám všem přeji, aby 
školní rok 2016 – 2017 byl pro všechny úspěšný.

Mgr. Zdeněk Hlavsa

Zahájení školního roku 2016/2017

12 000 000,-Kč na stavbu a 4. 000 000,-
Kč na mobiliář do odborných učeben 
(fyzika, chemie, přírodopis, ICT).

O prázdninách se ve škole opět usilovně 
a s chutí pracovalo.

Proběhla rekonstrukce chlapeckého so-
ciálního zařízení, kabinetu cizích jazy-
ků a byla dokončena rekonstrukce šesti 
zbývajících šaten. Na budově školní díl-
ny byla vyměněna střecha.

Mgr. Zdeněk Hlavsa
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Z DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽEZ DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE

NABÍDKA KROUŽKŮ PRO DĚTI 2016 – 2017

NABÍDKA KROUŽKŮ  PRO DOSPĚLÉ  2016 – 2017

KROUŽEK
PRVNÍ 

SCHŮZ-
KA

DEN ČAS MÍSTO VEDOUCÍ

1. aerobic pro děti 26.9. PO 1600 sport.hala  Vávrová Michaela
2. ano šéfe  /kroužek vaření/ 21.9. ST 1500 DDM  Andrea Ledvinová
3. angličtina hrou (mladší děti) 6.10. ČT 1500 DDM  Šnajdrová Blanka
4. angličtina hrou (starší děti) 6.10. ČT 1400 DDM  Lopraisová Renata
5. baby klub (maminky s dětmi) 5.10. ST 1600 DDM  
6. cvičení rodičů s dětmi 27.9. ÚT 1700 sport.hala  Měchurová Jolana
7. fl orbal ZŠ    VLKOŠ * ST 1700 sport.hala  Slavíček Vojtěch
8. házená ml. dívky * ÚT,PÁ 1600 hřiště TJ  Jana Presová
9. házená st.dívky * ÚT,PÁ 1730 hřiště TJ  Bulička Libor
10. kamelot 23.9. PÁ 1500 DDM Slavíček Vojtěch
11. kreativ /4.-9. třída/ 26.9 PO 1500 DDM  Škarecká Jana
12. kopaná  děti I. a II. * PO,ČT 1700 hřiště FC  Londin Martin
13. kopaná  děti III. * PO,ČT 1700 hřiště FC  Mezihorák Petr
14. kuželky I. * ÚT 1530 kuželna  Polanský Pavel st.
15. kuželky II. * ČT 1530 kuželna  Polanský Pavel st.
16. Lipinka  mladší děti 29.9. ČT 1500 DDM  Gasnárková Edita
17. Lipinka  starší děti 29.9. ČT 1500 DDM  Glacová Miroslava
18. mažoretky/roztleskávačky 5.10. ST 1430 sport.hala  Máderová Monika
19. moderní tanec /1.- 5.třída/ 23.9. PÁ 1600 sport.hala  Vávrová Kateřina
20. moderní tanec /5.-9. třída/ 23.9. PÁ 1700 sport.hala  Vávrová Kateřina
21. nohejbal 22.9. ČT 1900 sport.hala  Kováč Jan
22. radioamatér /od 9let/ 20.a 21.9. ÚT, ST 1600 DDM  Paclt Jan
23. sportovní a míčové hry 4.10. ÚT 1500 sport.hala  Vávrová Markéta
24. stolní tenis * ÚT,ČT 1800 sport.hala  Šnajdr Radomír
25. výtvarný kroužek  27.9. ÚT 1530 DDM  Máderová Monika
26. veselé pískání 26.9. PO 1530 DDM  Šnajdrová Marta
27. vybíjená 3.10. PO 1330 sport.hala  Procházková Soňa

* kroužky už probíhají, noví zájemci mohou kdykoli přijít na trénink

KROUŽEK PRVNÍ SCHŮZKA DEN ČAS MÍSTO
1. cvičení pro ženy 19.9. PO 1900 DDM
2. relaxační cvičení 15.9. ČT 1745 DDM
3. rehab. jógové cvičení   I. * ÚT 1545 DDM
4. rehab. jógové cvičení   II. * ÚT 1700 DDM
5. rehab. jógové cvičení   III. * ÚT 1815 DDM

Více informací www.ddmvracov.cz nebo v kanceláři DDM  518 628 472, 604 271 344
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ZE ZÁJMOVÝCH SPOLKŮZE ZÁJMOVÝCH SPOLKŮ

Letošní léto bylo skutečně bohaté na 
folklorní festivaly, ty regionální obzvlášť.
Je potěšitelné, že Vracov se v  programu 
těchto významných národopisných akcí 
prezentoval jak účastí souborů, tak také 
autorsky. Už v  červnu se na mezinárod-
ním strážnickém festivalu představil sou-
bor Marýnka, už tradičně vracovští poli-
cajti řídili program ve skanzenu v  pátek 
a v neděli, aby se tam v sobotním progra-
mu zapojil dívčí soubor Koňadra. V čer-
venci v rámci jubilejního desátého ročníku 
Mlýnského kola ve dvoře Artmlýna v Bo-
huslavicích účinkoval soubor Marýnka 
s oběma sbory. Mimo jiné bylo slavnostně 
spuštěno dvaapůlmetrové dřevěné vodní 
kolo, které se stalo symbolem festivalu pro 
příští léta. Na jeho výrobě se podíleli Pa-
vel Petržela projektem, Josef Svitálek má 

Léto je u konce, a proto je čas připomenout si, co dělali členové 
FS Lipina v létě. Už tradičně navštěvuje většina našich členů po-
slední červnový víkend festival ve Strážnici. Od pátku do nedě-
le tady všichni stanují, navštěvují programy, potkávají se svými 
známými z ostatních souborů a muzik, zpívají, tancují a snad 
i sbírají inspiraci a motivaci do další práce. 
První červencový víkend jsme se zúčastnili soutěžního festiva-
lu v  Dambořicích. Téma festivalu neslo 
název Den a noc a naše pásmo se jme-
novalo Chlapi sobě v noční době. Divák 
se dozvěděl, co se může všechno v noci 
přihodit chlapům po cestě z  hospody 
domů. Celý festival byl skvěle připraven. 
Jedinou vadou na kráse byl déšť, který 
začal před hlavním programem a pokra-
čoval až do ranních hodin. Ovšem naši 
skalní fanoušci vydrželi a před deštěm se 
schovali ve stanu u pódia. 
Další vystoupení souboru proběhlo 
v  červenci ve Skalce na místních hod-
kách. Ve zdejším přírodním areálu jsme 

Vracov ve festivalovém létě

Lipina v létě

zásluhu na středovém uložení kola. Tím 
se oba řadí mezi čestné mlynáře se zvlášt-
ními právy na Artmlýně a byla přitlučena 
jejich cihlička na čestné zdi mlýna.
V  prvním víkendu srpna se po tři dny 
konal festival Milotice 2016. V něm vra-
covské soubory odvedly velmi dobré vý-
kony v několika pořadech a také autorské 
zastoupení bylo kvalitní. V  pátečním 
a  nedělním programu se autorsky za-
pojili Pavel Petržela, Markéta Lukešová 
a Renáta Lopraisová. Vystupoval soubor 
Marýnka, mužský a ženský sbor, sbor Ko-
ňadra a Vracovjan. Letošní léto bylo tedy 
důkazem, že v našem městě má národo-
pis nezastupitelnou úlohu v  jeho životě. 
Důkazem je i účast úplně všech souborů 
v dožínkovém průvodu a programu Vra-
covského kulturního léta v Barákách 27. 

předvedli např. skočné, sedlcké a verbuňk. I když návštěvnost 
nebyla příliš velká, místní publikum bylo velmi vřelé. Pan sta-
rosta byl milý a pohostinný. Odměnou nám byl výborný zvěři-
nový guláš.
Na začátku srpna jsme si udělali menší pracovní brigádu na na-
šem „baráku“, kterou jsme ukončili grilováním. V srpnu se také 
konal festival v Miloticích. Letos jsme se jej neúčastnili jako vy-

srpna. Práce všech souborů,  Vracovja-
nu, Lipiny, Lipinky, Marýnky, mužské-
ho, ženského sboru a sboru Koňadra,  je 
v  podstatě pozvánkou a  také příslibem 
pro letošní císařské hody. A to se ještě 
začíná projevovat i činnost dětské cimbá-
lové muziky při ZUŠ Vracov. To všechno 
jsou důkazy, že o lidovou píseň a tanec se 
ve Vracově nemusíme obávat.

 Pavel Petržela
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V létě roku 1914 vypukla první světová válka. K jejím příčinám 
a  dalším aspektům tohoto konfl iktu se dostaneme v  příběhu 
Antonína Hlavsy. Nosným tématem příběhu Martina Kudláče 
budou čs. dobrovolnické oddíly v Itálii - legie. Bez příkras a čes-
kého nacionalistického lhaní, kterému se ještě stále u nás říká 
dějepis.   
Martin až do vypuknutí války pracoval v drážďanské továrně na 
nábytek Hellerau. 
Jakožto rakouský občan musel narukovat do války, a to do ně-
kterého z  rakouských pluků, který se rekrutoval v  místě jeho 
rodiště - viz příběh Antonína Hlavsy. Absolvoval standardní 

Kapitola 2
Rakousko - Uhersko jde do války a Martin také

osmiměsíční výcvik neznámo kde. A ten mu nejspíše zachránil 
život.
Budeme si ještě v příbězích dalších obsáhle povídat o tom, jak 
nepřipravené byly státy, armády i jednotliví muži na to, co vzá-
pětí všichni rozpoutají. Jak Velká válka navždy svět změnila 
k horšímu a  jak se člověk stal jakožto jedinec naprosto nicot-
ným pro tento svět.
Martin stačil během svého výcviku zajet na dovolenou, což je 
jasné z data narození jeho prvorozeného synka. Jeho otcovství 
nebylo nikdy a nikým zpochybňováno. 24. 6. 1915 se manželům 
Kudláčovým narodil prvorozený nevlastní bratr Bedřicha, je-

NAPSALI JSTE NÁMNAPSALI JSTE NÁM

O vracovském boxu
Málokdo z  Vracovjanů ví, že se u  nás 
mimo jiných sportovních aktivit také 
velmi dobře boxovalo. Tehdejší místní 
boxeři nemohli obsadit všechny váhové 
kategorie domácími borci. Tento drobný 
nedostatek skvěle nahradili přespolní zá-
jemci, a tak vznikl na své podmínky vel-
mi ambiciózní oddíl, který fyzickou část  
založil na individuální  přípravě a bězích 
venku v  přírodě, posilovacích cvicích 
a  taktice „ na mlatevni“ , ring s provazy 
byl určen pro soutěžní utkání a jen výji-
mečné tréninky na hospodě u Schneerů. 
Později byl na krátký čas přesunut i  do 
zadní místnosti hospody u Kaiserů. Tam 
mimo jiné proběhlo i  nejvýznamnější 
utkání, kdy se místní boxeři utkali s vý-
běrem Moravy, v jejímž týmu ve střední 
váze boxoval i  mistr republiky Polívka, 
tehdy považovaný za jednoho z  nejlep-
ších boxerů v Evropě.
S  ním se utkal jeden z  mladších adeptů 
Štěpán Novotný a byl poražen odpočítá-

ním ve druhém kole. Byla to jedna z po-
sledních akcí vracovského boxerského 
oddílu.
Činnost oddílu v podstatě zanikla váleč-
nými událostmi.
Kdo vlastně ve Vracově boxoval ? Pravi-
delnými členy a  účastníky mistrovských 
utkání byli tito borci :
1. Šigut Štěpán
2. Šigut Antonín
3. Ryba Štěpán
4. Ryba Josef
5. Zikmund Metoděj – Bzenec
6. Svitálek Antoním – syn hajného
7. Nejezchleba Jan – pekař ze Bzence
8. Ingr Václav – Vlkoš (byl hluchoně-

mý, a přesto výborný sportovec)
9. Aust Josef 
10. Turčinek Václav – krejčí

K  těmto už ostříleným borcům později 
přibyli mladší boxeři jako Štěpán Novot-
ný, Antonín Doupovec a  někteří z  vše-

stranných sportovců, zvláště z gymnastů 
a atletů. 
Jejich přípravu přerušila okupace, zákaz 
činnosti Sokola a vůbec všech aktivit, ve-
doucích k shromažďování za účelem ná-
rodní kultury či sportu . 

Za zmínku stojí i  význam vracovských 
hospod pro místní kulturu a  sport. Ne-
mělo by se zapomínat na to, že kromě 
sokolovny a  Lidového domu se hrávalo 
divadlo i jinde. V hospodě Šimona Grau-
la, který vařil i pivo (z divokého chmele 
a sušeného pýřu ), se odbývaly koncerty 
a zábavy, u Schneerů se boxovalo a  tan-
čívalo, u  Kaiserů se boxovalo a  zpívalo, 
u Rottů se až do sedmdesátých let hrála 
soutěžní  mistrovská  utkání v kuželkách 
v  dvoudráhové kuželně. Tehdejší život 
byl prostě založen na mnohem větší po-
spolitosti lidí, ke které ovšem právě tyto 
venkovské hospody byly předurčeny. 

Pavel Petržela

stupující, ale spousta z nás zavítala na sobotní program.
Konec srpna patří již tradičně vracovským dožínkám. V  pra-
covních krojích a s nářadím jsme se zařadili do průvodu a v od-
poledním programu jsme předvedli krátké vystoupení. Během 
odpoledne i celého večera jsme se postupně všichni vystřídali 
u nalévání vína ve sklepě u Schneerů.
První zářijový víkend byl pro nás náročný. V  sobotu jsme se 
zúčastnili Slavností chleba ve Slupi u Znojma a v neděli Lido-
vého roku ve Velké Bystřici. Ve Slupi byl k vidění krásný vodní 
mlýn, u kterého pekli čerstvý chleba. V Bystřici jsme si mohli 
prohlédnout nové infocentrum a svézt se na autodromu. Po oba 
dva dny bylo krásné počasí, na obou místech uspořádali hezký 
jarmark s rukodělnými výrobky a výborně se o nás postarali.
V těchto dnech se již všichni pomalu začínáme připravovat na 
hody, a  to nejen na zdejší, ale i v okolních obcích, kterých se 
naši členové také velmi rádi účastní.

Hana Mezihoráková
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muž dali rodiče jméno Johannes Martin Erhardt.  Urlaub mohl 
voják dostat, když si řádně plnil svoje povinnosti. I to svědčí 
o Martinově charakteru. 
Poté byl Martin odvelen na italskou frontu, a to údajně k hor-
ským myslivcům. Bojoval v Dolomitech, nádherném koutu svě-
ta pro turisty, ale pro vojáky se všecka ta nádhera kolem nich za 
horka, zimy, deště, sněhu, nedostatku jídla i odpočinku rychle 
smyla a každý pro turisty zajímavý kout byl jen dalším možným 
číhajícím nebezpečím. Dostal se k elitním jednotkám horských 
myslivců, byl vyznamenán záslužným křížem a jako voják si ne-
vedl špatně. 
Horští myslivci byli původně do hor nahnaný pluk zelenáčů, 
kteří tam ukrutně trpěli a museli se životu a boji v horách při-
způsobit. Nebyly to žádné speciálně cvičené jednotky, spíše spe-
ciálně zkoušení chudáci. Takže abychom věc uvedli na pravou 
míru: v době, kdy Martin šel do pole, žádné jednotky horských 
myslivců neexistovaly, ty se vytvořily následně. 
Dalo by se sotva dohledat, u  kterých jednotek mohl Martin 
sloužit. Rakousko sice  těchto jednotek „specializovaných“ na 
boj v  horách tolik nemělo, ale problém je, že my nemůžeme 
ani určit, kam narukoval, a z které jednotky se pak horští my-
slivci přetavili.  Byl sice původně občanem Vracova a rakous-
ko – uherským státním příslušníkem a Vracovjáci rukovali jen 
ke dvěma možným plukům, ale těžko říci, kam ho zařadili, když 
měl bydliště v Německu. 

Rok 1916, stále RU armáda, Martin sedí uprostřed.

Připomeňme si, že neexistoval žádný předválečný výcvik na boj 
v horách, neexistovalo speciální vybavení, výstroj ani výzbroj, 
všechny zkušenosti počínaje taháním zásob do skal a  vedení 
bojů v terénu alpských velikánů byly získány za cenu strašlivých 
obětí prostých vojáků, ale i nižších hodností důstojnického sbo-
ru. 
Pro svět byla tato válka, vedená naprosto jinak než války před-
chozí, naprostým šokem. Byla rozpoutána vladaři celé Evropy, 
připomíná to celé tichou dohodu, že si to rozdají o moc a kolo-
nie. Opět odkaz na příběh Antonína Hlavsy.
Nicméně se Martin dostal domů na dovolenku i na přelomu let 
1915 a 1916. I na této  dovolence jeho činnost, podle naprosto 
nezvratných důkazů, opět spočívala v tom, že druhá věc, co po 
svém příchodu domů k  ženě udělal, bylo sundání cestovního 
batohu ze zad. Možná až třetí, předtím si ještě jako druhou svoji 
činnost odepnul lyže. Dne 7. 9. 1916 přišel na svět jako nezvrat-
ný důkaz jeho záslužné dovolenkové činnosti druhý syn pojme-
novaný Helmut Walter. 
Martinovi se po této dovolence už za starého mocnáře a  jeho 
říši bojovat nechtělo. Jemu se přímo nechtělo bojovat vůbec, ne 
že by se mu líbily ideály Taliánů na druhé straně údolí, řeky 
nebo masívu. 
Tato válka, jak jsme si již řekli, byla zcela jiná než ty předešlé, 

kde až dosud proběhla jedna bitva na území, když moc, tak de-
seti kilometrů na délku i šířku, posekali nebo postříleli se tam 
řádově desetitisíce vojáků, jedni utekli a druzí zůstali jako vítě-
zové a do tří dnů bylo doválčeno. 
Rozvoj železnice, vynález především strojní pušky (kulometu) 
a pokrok v dělostřelectvu, všechny plody průmyslové revoluce, 
kterou se začala západní civilizace prudce rozvíjet, byly obrá-
ceny proti lidstvu samotnému. Učinily z  této války pro zprvu 
nijak nekrytou a v sevřených šicích jako za Napoleona nekryjící 
se pěchotu velmi krvavý mlýnek na maso. 
Voják si dvacet čtyři hodin denně prochází neustálým nepo-
hodlím a strádáním. Strádáním často hraničícím s třením bídy 
s nouzí a třesením se o holý život. A to se zdaleka nemusí  zrov-
na střílet. Ke konci války neměla rakouská armáda ani dostatek 
chleba na krmení svých mužů v poli. 
Mráz, dehydratace, vichr, déšť, všechno ve vlhku a zimě, nedo-
statek spánku, terén, nedostatek jídla, léků, to všechno člověka 
dokáže zabít. Naruší to jeho psychiku, dochází najednou ke sta-
vům pro lékaře neznámým, jako je únava z boje, které se ovšem 
v  tuto dobu řeší zhusta jednoduše: zastřelením psychicky ne-
mocného vojáka z prožitého utrpení - pro údajnou zbabělost. 
To není jedna adrenalinová akce trvající několik hodin nebo 
několik dní s perfektním vybavením dneška, ale celá léta psy-
chického i fyzického vypětí v nepředstavitelných podmínkách 
a vědomím, že pro velení nejsem ničím jiným než položkou na 
odpis. Život vojáka nemá na frontě naprosto žádnou cenu.   Ra-
kušané měli velmi vysoké procento nebojových ztrát – tzn. voj-
ska nebyla na život v poli připravena ani vybavena, to všechno 
se vyvíjelo takříkajíc za pochodu. Kosila je úplavice ze špatné 
hygieny (předpisy pro polní hygienu neexistovaly, tudíž nedo-
držovaly), tyfus, horečky, podvýživa. Všechno bylo špatně: od 
zásobování jednotek, po jejich ubytování, polní hygienu atd., 
atd. Život vojáka visel na vlásku den co den.  Ale žít se chtělo 
každému. Zběhnutí od svých jednotek bylo na pořadu dne na 
všech stranách všech front. Zajatci měli jakousi jistotu, že nějak 
přežijí, i když nakonec to bylo jak kteří a jak kde. 
Český národ zajišťující celé monarchii průmyslovou výrobu, 
v  tu dobu byl dosti zhusta pod vlivem m.j. idejí panslavismu, 
jehož nositeli byli národní buditelé, snažící se český národ „po-
zvednout“ a osamostatnit. Přesněji řečeno, jednalo se o velmi 
malou část, cca 25% Čechů, kteří se vůbec nějakým způsobem 
vymezovali proti své vlasti a císaři.
Rakousko – Uhersko Češi neměli, podle zavedené propagandy 
plus Osudů dobrého vojáka Švejka, rádi tak nějak rukou ne-
rozdílnou. Je pravda, že se toto soustátí nevyznačovalo zrovna 
ideálními poměry a  vztahy národů v  něm žijících. Svůj podíl 
na tom měl i císař Franz Josef I. Velkou pravdou však zůstává, 
že Češi ne dost dobře nesli německý pořádek v běžném životě 
a velmi ho ironizovali. Že jim ovšem zajišťoval velmi vysokou 
životní úroveň, už vidět nechtěli. Jak moc nebo málo tvrzení 
o tom, jak moc chtěli údajně všichni Češi svůj samostatný stát, 
kulhá, si ukážeme později na počtu legionářů a počtu těch, kteří 
do legií nevstoupili. 
Jedním z  nezpochybnitelných faktů je skutečnost, že v  roce 
1920 byla ČSR i s připojeným silně zaostalým Slovenskem a na 
kvadrát zaostalou Zakarpatskou Ukrajinou hodnocena jako de-
sátý nejvyspělejší stát světa. Naskýtá se  otázka: když bylo
 Rakousko - Uhersko tak špatné, jak to opilec Hašek vykresluje 
v Osudech dobrého vojáka Švejka za světové války, jak je tedy 
možné, že Čechy byly tak rozvinuté? Jistě se nenajde nikdo, kdo 
by chtěl namítat, že takový rozvoj prodělal mladý stát za dva 
roky své existence, které připomínaly spíše totální zmatek. Viz. 
popis této éry ze strany Baťů, Miroslav Ivanov: Sága o  životě 
a smrti Tomáše a Jana Bati. 

Stanislav Selič
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Z činnosti klubu důchodců

Jak se dříve žilo

Kdo měl jednou možnost vidět vracovské 
krojované hody musí konstatovat, že je to 
nádherná podívaná, přímo „pastva pro 
oči“. A kdo už je majitelem kroje však ví, 
že jeho udržování není jednoduchá zá-
ležitost. Za perfektně vyžehleným 
krojem jsou ukryty šikovné ruce ně-
kterých vracovských žen, které umí 
vyžehlit jednotlivé krojové součásti 
přímo k  dokonalosti. Zkušenosti 
předávají starší mladším, aby tato 
zručnost do budoucna nevymizela. 
Ne každý se
do této práce hrne, protože to není 
vůbec snadné. Proto se v  samo-
správě klubu důchodců zrodil ná-
pad, organizovat kurz pro obětavé 

Jako členka Sboru pro občanské záležitosti navštěvuji naše zaslou-
žilé občany s blahopřáním k významnému životnímu jubileu.  Při 
rozhovorech s nimi se dozvím řadu zajímavostí z jejich života. Ně-
kdo mluví více, jiný je skoupější na slovo, někdo prožil klidný život 
v rodinném kruhu, jiný se toulal po světě, ale všechny ty vzpomín-
ky jsou velmi zajímavé, jsou vlastně obrázkem toho, jak naši před-
kové žili v dobách minulých. A protože jsou to životní osudy velmi 
zajímavé a poučné, ráda se s vámi o ně podělím.

Obrázek třetí – Lidový rok tetičky Na domě
Když hledáte ve Vracově paní Annu Presovou, ne každý ví, o koho 
jde. Ale pokud se mluví o tetičce Na domě, hned je jasno, o kom 
je řeč. Tetička se v červenci letošního roku dožila 96 let, už toho 
pamatuje opravdu hodně, její poklidný rodinný život spojený se 
zemědělskou prací a  vírou Boží se odvíjel právě podle toho, co 
si žádalo hospodářství a jaká byla potřeba práce na poli nebo ve 
chlévě. Když vidím tetičku v kroji, nebo jak se říká „v sukňách“, 
propadám nostalgii, neboť je to už poslední občanka Vracova, kte-
rá nechodí oblečená „po městsky“, ale denně ve vracovském kroji. 
Vzpomínám si, že byla vždycky vzorně upravená, nažehlená, suk-
ně jí vždycky seděly, jak se říká, „v sukňách umí chodit“. 
I v  tak vysokém věku je tetička plná pohody, stále hospodaří se 
svým synem Tondou Na domě na svém pozemku, je sice méně po-
hyblivá, ale to srdnatě překonává. Také její vzpomínky jsou jasné 

zájemkyně. Ve spolupráci s MKK se tato 
akce začala uskutečňovat na rozhraní 
srpna a  září. Od původního plánu, že se 
bude konat na kulturním domě se nako-
nec upustilo, protože stěhování se vším 

a velmi zajímavé. Spolu s jejím synem jsme se vydali napříč lido-
vým rokem, tak jak ho prožívaly předešlé generace. 
Žně začínaly většinou na Cyrilka, tedy kolem 5. – 6. července. Za-
čínalo se asi v 9 hodin, spíše to nešlo, byla rosa. Pak se seklo až do 
večera. Seklo se kosami, vázaly se snopy a pak se stavěly mandele, 
kde bylo 15 snopů a navrch se dal ještě jeden šestnáctý. Nebo se 
stavěly tzv. dvanácterky, kde bylo 12 snopů.  Žně byly z celého roku 
zemědělských prací tím nejslavnějším. „Na žně sme šli aj čistější, 
líp oblečení, jak na obyčejnú prácu,“vzpomínáme.  Ženy odebíraly, 
dělaly povřísla přímo na poli, chlapi sekli.  Později se povřísla ku-
povala, vyráběl je strýc Gasnárek z trávy ostřice, který měl stroj na 
jejich výrobu. Pěstovala se většinou rýž neboli žito a oves pro koně. 
Potravinářská pšenice se dříve nesela. Mlynář Havlíček říkával, že 
namele podle kvality obilí. Proto chodívali Vracovjáci „handlovat“ 
obilí do Žádovic, tam už je těžší zem, tak tam bývalo lepší obilí. 
Snopy se svážely na žebřiňáku, kde bylo až osm vrstev, tak tak se 
projelo návratím. Za dětství tetičky se ještě mlátilo cepy, pak se ob-
jevila mlátička poháněná žentourem. Menší mlátičku – cepovku 
měli Svobodovi. Na stůl se rozprostřela rýž a klásky se strkaly do 
tunýlku, kladívka klepala klásky, sláma zůstávala celá. Z té se vy-
ráběly došky, pletly se rohože. Presovi mívali mlátičku také doma, 
jezdívalo jim pomáhat 5 – 6 rodin. Postupně se mlátilo u všech. 
Mlátička se vždycky dovezla koňmi pod návratí. Chodíval k nim 
pan Blatecký, který zapojil stroj do elektřiny. Měl takovou skříňku 

potřebným by se komplikovalo a také není 
možné se věnovat většímu počtu žen záro-
veň. Nakonec se toto zaškolování uskuteč-
ňuje v domácím prostředí u p. Marie Ba-
číkové. Libuje si, jak jsou zatím přítomné 

nástupkyně této 
činnosti šikovné. Jen kdyby tako-
vých obětavých žen bylo více.
Do hodů plánujeme ještě organizo-
vat, jak správně oblékat vracovský 
kroj a vázání šátku.
Takže už jen, aby se „babí léto“ pro-
táhlo až do října a hodovému víken-
du přálo počasí a  my jsme mohli 
v  plné kráse vidět v  průvodu náš 
vracovský, dokonale vyžehlený kroj.

Zdena Šmýdová
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jako elektroměr a fajky - páčky, skříňka 
se otevřela, natáhl se kabel a přicvakl 
to na dráty. To mu ukazovalo, kolik se 
spotřebovalo elektřiny.  Po mlácení to 
zase oddělal a příště zapojil tam, kde se 
mlátilo. Po práci se rozdělaly na dvo-
ře desky jako stoly, každý dostal chléb 
s tvarohovou pomazánkou a pil se viš-
ňák. Také děcka se toho zúčastnily, pro 
ně to byla příležitost zařádit si, „lítaly“ 
po celém dvoře, sem tam něco po-
mohly, ale spíše se pletly pod nohama. 
To však k tomu patřilo. 
Dožínky se dříve společně neslavily, 
spíše se doma připravila dožatá neboli 
aldamáš. Také bývala mandelová mu-
zika, tam kde se objevil první mandel, 
se zorganizovala zábava. Teprve v 60. 
letech se začaly organizovat společ-
né dožínky. Manželé Presovi měli být 
hospodáři v roce 1968, ale tři dny před 
tím přišli Rusové, tak to padlo a dožín-
ky se nekonaly. 
Presovi mívali 2 koně, 2 krávy na mlé-
ko a 4 jalovice, kozu, také 4 – 5 prasat, 
slepice, husy. Dobře se o dobytek sta-
rali, ale zažili neštěstí. Jednou v sobo-
tu měli nejvíce pilno, sklízeli v Záhu-
menské cibuli. Tetička vzpomíná: „Šla 
sem dom dřív, abych navařila salátové 
máčky. Už z dálky sem slyšela hlasitý 
hukot krav. Malíř Repík maloval vedle 
u sůsedů, taky to slyšel, ale myslel si, že 
mají krávy hlad. Dyž sem otevřela vra-
ta do chlíva, už sem viděla, co se stalo. 
Krávy byly pomotané v řetazech, bo-
hužel jedna už byla hotová.“
Všechnu práci se tetička učila vlastně 
za chodu podle práce rodičů, dříve 
odmalička děti pomáhaly v hospodář-
ství, a tak se učily všechno tak, jak to 
viděly u  rodičů. Děti se dříve staraly 
o  sebe navzájem, práce v  hospodář-
ství nepočkala, maminka musela na 
pole. Tetička měla ještě 3 sourozence. 
Ti starší přebírali funkci rodičů, a tak 
když měla 9 let, musela se starat o ma-
lého bratra, měla ho na starost hned, 
když přišla ze školy. Ale říká, že dříve 
byly děti otrlejší, a tak běhaly i s kočá-
rem, někdy se jim podařilo batole i vy-
sypat, ale nic se nestalo, daly ho zpět 
do kočárku a vše bylo v pořádku. Děcka si hrávaly na schovávanou, 
na chytanou, skákaly přes „štranek“, měly obroučku a kolíkem ji 
točily po dědině. Také hrávaly kuličky i ovčinec s fazolemi.
První prací na jaře bylo setí mrkve, petrželí, salátu, pokračovalo se 
sadbou cibule, to muselo být do 25. 3., sklízelo se až 300q cibule 
ročně. Když kvetly břízy, sadila se „turkyň“ - kukuřice a pak česnek. 
Brambory – ve Vracově se vždycky říkalo „erteple“ - se sadily v po-
lovině dubna. V padesátých letech byly moc důležité, snědlo se až 
140 kg brambor na hlavu za rok, dnes je to jen polovina.
Vracovští zemědělci mívali kus pole, byl to pás dlouhý 1,5 až 2 km 
od žeravské meze až po les s různou kvalitou půdy, podle toho se 
pak pěstovalo až 6 druhů zeleniny – cibule, mrkev, petrželí, celer, 
salát, okurky.  Přímo ve Vracově se prováděl výkup zeleniny, nej-

více snad salátu, někdy to byly až 4 
vagony denně. 
Vinohradnictví nebylo zdrojem ob-
živy, každý měl jen kousek vinohra-
du, víno vyráběli jen pro svou vlastní 
spotřebu, aby měli chlapi přes zimu co 
pít. Nebylo peněz ani času jako dnes. 
Pěstovaly se podřadnější odrůdy jako 
bago a othello.  Na dnešní úroveň se 
dostalo vinohradnictví až koncem 50. 
let.  Ve vinných sklepech se uskladňo-
vala i úroda – brambory, řepa, tak to 
bylo i ve sklepě č. 1, což je právě Presů 
sklep.  Víno se nedoslazovalo, cukr se 
nepřidával, ženské prý nechtěly dávat 
chlapům peníze na cukr. Tak bylo 
víno takové, jak narostlo. Víno také 
kvetlo, mělo šum, ta vrstva se proráže-
la koštýřem. Dnes je to závada, dříve 
se vzletně říkalo, že víno kvete.
Zarážání hory nebývalo veřejnou 
slávou, vinohrady si uzavírali sami 
pěstitelé. Presovi měli vinohrady za 
konírnou, byly tam pražce zakopané 
v zemi a na nich stála hotařská bouda. 
Tam sídlili hotaři a hlídali hlavně kvů-
li špačkům. Tetička vzpomíná, že na 
„Liďáku“ bývala zábava, natahali tam 
dráty, pletli královský hrozen a hlídali 
tam hotaři.
Důležitou součástí života bývala pro-
cesí. Do Bzence se chodívalo s panen-
kou Marií na pouť, před žněmi šlo 
procesí do Pegruntů. Pěšky se chodí-
valo až do Žarošic, tam se i přespalo, 
protože hlavní pouť je v noci. Vraco-
vjáci přespávali už u svých známých, 
dovezli jim za to cibuli. V kostele se 
slavilo přijímání, při Božím těle se 
chodilo po celém městečku, bývalo 
tam až 7 oltáříčků.
V zimě se chodívalo do lesa na pachty, 
kdo měl koně, jezdil s nimi „na špa-
cír“, vytáhly se saně s rolničkami, na 
žebřiňák se naskládala sláma, naložili 
tam až 15 děcek. Za saně se zapřáh-
ly ještě další děcka s  malými saně-
mi a  jezdilo se po celém Vracově až 
k  lesu. Bývalo mnohem více sněhu. 
V roce 1956 bylo tolik sněhu, že byl 
místy tak vysoko navátý, že děcka do 
něho skákaly až po prsa. 

Draní peří neboli dračky probíhaly v  zimě každý večer, sešli se 
všichni známí v jedné chalupě a postupně se obešly všechny domy, 
kde bylo co drát. Doma u Gasnárků (tetička byla za svobodna Gas-
nárková) se nemluvilo, tam se poslouchalo. Tatíček uměl dobře 
číst, tak si vybral vždy nějakou zábavnou, většinou zamilovanou 
knížku a tu po večerech předčítal. Po draní byla vždy nachystaná 
večeře – chleba s husím sádlem.
Za dětství tetičky bývaly Vánoce chudobné, ani na stromeček ne-
měli, tak se děti na něho chodívaly dívat přes okno k sousedům. 
Pokud přece jen dáreček byl, vždycky to bylo jen to potřebné.
Jednou se stalo, že maminka krmila husu, už se všichni chystali, že 
bude v neděli na oběd, a on ji někdo ukradl. To bylo pro rodinu vel-
ké neštěstí. Jinak husu zpracovali celou, jen játra prodali ve Bzenci 
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na trhu a koupili si za to 2 kg masa. Také se chodívalo po službě. 
Na Štěpána se vypravili chlapci, na Nový rok děvčata. Jednou se 
chlapi domluvili, že se převlečou za ženské, a tak chodili na Nový 
rok s tragačem a svázanými duchnami a nabízeli službu. „To bývalo 
veselo,“ ještě dnes se tetička při té vzpomínce usmívá.
Máj se stavěl před hospodou na městečku. Kácení máje bývalo 
s muzikou, prodávaly se také losy, kdo vyhrál, dostal máj, na pile 
mu ho pořezali a on si odvezl dřevo domů.
Devadesát procent lidí pracovalo v zemědělství. V zimě měli tedy 
více volna, a tak když Jednota Orla postavila „Liďák“, trávila tam 
tetička celou zimu. Bývalo tam cvičení, divadlo, zpěv, plesy. Tetič-
ka byla i okrskovou náčelnicí Orla. Za dlouhých zimních večerů 
se věnovala také vyšívání. Divadlo se hrávalo na jaře, a dokonce 
i v Čiřičí zmole, kde bylo přírodní jeviště. Největší úspěch měla 
Noc na Karlštejně, kde vystupovali i koně.  Presovi se celý život 
zúčastňovali všech kulturních akcí ve Vracově. 
Hygiena se dříve nějak zvláště neřešila, umývalo se venku postup-
ně od nejmenších dětí až po nejstarší členy rodiny v jednom škop-
ku jednou týdně, v zimě se umývali ve chlévě. V létě se zase chodilo 
koupat i plavit koně a krávy na Vtačí a na Vypálené. Lidé byli určitě 
více odolní, protože alergie a kožní nemoci neznali.
Jídelníček býval skromný. V pondělí bývaly z neděle šišky (knedlí-
ky) posypané mákem, v úterý kousek masa, ve středu a v pátek be-
leše nebo buchty. Čtvrtek patřil většinou křenové omáčce s kned-
líky a kouskem uzeného masa. V sobotu byla „gucija a oharek“. 
Jen v neděli býval sváteční oběd, maso na dušené zelenině a opět 
knedlíky. Říkali tomu „maso na zoft “.
Společenskou událostí bývala také zabijačka, trvala nejmíň 2 dny. 
To bývalo veselo, a tak když na Ernestově zabíjeli, Fila Fricková to 
slyšela až na Drahách. Prase se píchalo, později střílelo, všechno se 
zužitkovalo, i když nebyly ledničky. Hodně se udilo nebo se maso 
peklo a zalilo sádlem do hliněných nádob. Po práci se hrálo na har-
moniku, zpívalo se. Hrávaly se i různé hry – na fanty, tichá pošta. 

Tetiččin manžel Antonín uměl hrát na harmoniku, učil se hrát sám 
ve sklepě. Vždycky se hrou na harmoniku uklidnil. Sedli si spolu 
na lavičku na dvoře, hrálo se a zpívalo. Chtěl být muzikant, ale jeho 
rodiče pro to neměli pochopení. Jeho „stařka“ říkala: „Žádný mu-
zikant, co muzikant to lump.“ „Ale není to vždycky pravda, to my 
víme,“ říká na obranu všech muzikantů tetička.
Harmonika doprovázela tetičku celý život, také její kamarádka 
Anežka Išová - Pašková hrála na harmoniku. Když bydleli na Er-
nestově, sešla se mládež pod bory, hrálo se a zpívalo. „To bývaly 
moc pěkné večery, dokonce na nás vyletěla i tetka Pohrabáčová, že 
nemůže spát,“ vzpomíná tetička. 
Na současné dění si tetička nestěžuje, jen říká, že dříve měli lidé 
všeobecně větší respekt. Zejména děti. Ve Vracově působil policajt 
Loprais (Inocek), později policajt Pijáček, ti když se objevili, všich-
ni raději utekli, kluci měli „frngačky“, jezdili na kole na žebráka, 
ale jen uviděli policajta, jak když střelí do vrabců. Dnes je situace 
úplně jiná.
A proč se říká Na domě? „U sůsedů bývala kancelář a  obecní 
šatlava (arest),“ vzpomíná tetička. „Na místě našeho domu po-
stavil manželův praděda Jan Procházka, který býval takový vel-
ký furiant, nový vyšší dům. Vsadil se totiž ve sklepě s chlapama 
o dvojku vína, že postaví vedle kanceláře právě dům o 2 šáry vyš-
ší, a to taky udělal. Na mlatevni se našly trámy ze starého domu 
s letopočtem někdy z 2. poloviny 19. století s vytesaným nápisem 
Na domě.“
Tetička prožívá spokojený život, má důchod, zdraví jí také ješ-
tě slouží, práce v humně ji stále těší. Zažila smutné chvíle, když 
ji opustil manžel, dcera, sourozenci, ale dále žije se svým synem 
v klidné domácnosti, obklopená starostlivými sousedy. Pravidelně 
se schází se svými kamarádkami v cukrárně na náměstí, vozí ji na 
mše. Ráda vzpomíná, ale na druhé straně se s optimismem a vírou 
Boží dívá do budoucna.

Miroslava Glacová

Třídění odpadů
Milí odpad třídící i  netřídící občané,
řekli byste, že šlapání PET lahví a  jiných 
obalů představuje statisícové úspory nebo 
naopak nešlapání obalů představuje stati-
sícové náklady? Jak je to možné?
Je řada způsobů sběru plastu např. sběr 
prostřednictvím veřejných kontejnerů, 
sběr do soukromých popelnic přímo od 
domu nebo pytlový sběr. My použijeme 
pro jednoduchou demonstraci pytlový 
sběr, přičemž princip platí pro všechny 
typy sběrů. Náklady na nákup pytle, svoz, 
evidenci, aj. činí na jedno obsloužení pytle 
nebo nádoby o objemu 120 litrů přibližně 
12 Kč (to když je svoz správně nastaven). 
Příspěvek od autorizované obalové spo-
lečnosti činí přibližně 5 Kč za kg vytří-
děných plastových obalů. Další a zároveň 
poslední informací potřebnou pro dopl-
nění mozaiky je kapacita pytle/nádoby.  
Do 120 litrové nádoby/pytle se vejde 1,2 
kg nepošlapaných PET lahví nebo 3,5 kg 
pošlapaných PET lahví.

Z  tabulky je krásně vidět, že odpady je 
možné třídit se ztrátou -6 Kč na pytli/
nádobě nebo se ziskem + 5,5 Kč na pytli/
nádobě. Záleží jen na tom, zda se šlapou 
nebo nešlapou obaly, jako jsou PET lahve, 
krabice od mléka a jiné další obaly.
Možná si říkáte, co to je 6 Kč. Pokud ale 
budeme uvažovat v rámci obce, která roč-
ně předá k recyklaci 40 tun plastů, tak už 
se pohybujeme v řádech statisíců a  to už 
jsou peníze, které na zemi nenajdete. Po-
kud se tyto peníze musí vzít z  rozpočtu 
obce/města nebo kvůli tomu podražit na 
poplatku za odpady, je to naprosto zbyteč-
né a doslova do vzduchu vyhozené peníze. 
Pokud nejste z  tohoto článku moudřejší, 
doporučujeme shlédnout 3. díl pořadu 
MOJEODPADKY na Facebooku nebo na 
Youtube pod názvem Statisíce ve vzduchu. 
Přejeme příjemné sledování a spousty po-
šlapaných obalů.

S pozdravem Ing. Radek Staňka
pořad MOJE ODPADKY

Hmotnost Příjmy Náklady Zisk / Ztráta
1,2 kg nepošlapaných PET 1,2 * 5 = 6 Kč 12 Kč 6 – 12 =  Ztráta  – 6 Kč
3,5 kg pošlapaných PET 3,5 * 5 = 17,5 Kč 12 Kč 17,5 – 12 =  Zisk  + 5,5 Kč
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Akce DDM
 
4. 10.  Hravé soutěžení
25. 10.  Drakiáda
20. 11. Vánoční čarování
27. 11. Rozsvěcení vánočního stromu před radnicí
4. 12.  Mikulášská besídka

NA CO SE MŮŽETE TĚŠITNA CO SE MŮŽETE TĚŠIT

Přehled akcí MKK na 4. čtvrtletí 2016
4. 10. Kurz vázání šátků spojený s kurzem oblékání do ženského kroje

6. 10. Kurz vázání šátků
15. – 16. 10. Vracovské hody s věncem a kačerem
18. 10. Beseda s cestovatelem Janem Dungelem

23. 10. Burza potřeb pro děti
1. 11. Otylka – divadelní představení Divadla Pavla Trávníčka

12. 11. Svatomartinské slavnosti
20. 11. Vánoční trhy místní výrobců spojené s vánočním čarováním

27. 11. Rozsvěcení vánočního stromu před radnicí
16. 12. Vánoční koncert pěveckého sboru Jaroslav

23. 12. Zpívání u vánočního stromu
31. 12. Silvestr před radnicí
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Nový vracovský kalendář Vracov štětcem 
Oldřicha Rokyty 2017

Dne 26. srpna 2016 proběhl v nadaci Chamartín slavnostní křest nového vracovského kalendáře pro rok 
2017. Kalendář je zaměřen na dílo vracovského rodáka, mistra malíře Oldřicha Rokyty. Jedná se o soubor 
reprodukcí mistrových obrazů. Jsou mezi nimi jak obrazy známé z vracovských výstav, tak i méně známé 
z mistrova osobního vlastnictví.
Kalendář můžete zakoupit v infocentru ve Vracově.
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Vracov kulturní dům 1. 11. 2016 v 19: 00 hodin.
Předprodej vstupenek v infocentru Vracov cena v předprodeji 250,-, na místě 300,-.
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ZE SPORTUZE SPORTU

Fotbalová mládež FKM Morava zahájila další sezónu
Na konci srpna a  začátku září už tra-
dičně začínají nové ročníky fotbalových 
soutěží a týká se to i naší mládeže. 
Stejně jako v  minulých letech pokra-
čujeme jako sdružení mládežnických 
družstev dvou sousedních klubů FC 
VRACOV a TJ SOKOL VLKOŠ pod ná-
zvem FKM MORAVA.
Cílem tohoto spojení, které úspěš-
ně funguje už několik let, je zlepšení 
práce s mládeží a vybudování kvalitní 
mládežnické základny, a  to se výbor-
ně daří. Přestože nejlepší talentovaní 
hráči pravidelně odcházejí do mládež-
nických center, jsme schopni naplnit 
všechny mládežnické kategorie, což by 
samostatně ani jeden z  těchto klubů 
nedokázal.
Pro tento ročník jsme si tedy stejně jako 
v minulých letech mohli dovolit přihlá-
sit do okresních soutěží na Hodonínsku 
tato družstva:
• Mladší přípravka A, B (dívky r. 2007 

a kluci r. 2008, 2009 a mladší)
• Starší přípravka A, B (2006, 2007)
• Mladší žáci (2004, 2005)
• Starší žáci (2002, 2003)
• Dorost   

Nejpočetnější kategorií je mladší pří-
pravka, kde máme zatím 29 kluků a dí-
vek (ano, máme i  šikovné dívky!) ve 
věku od 9 do 4 let, a  to ještě na konci 
září proběhne stejně jako každý rok ná-
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bor pro předškoláky a 1. a 2. třídu základ-
ní školy. Věříme, že se podaří oslovit další 
chlapce i děvčata a ukázat jim, že fotbal 
je především zábava. Potřebovali bychom 
doplnit hlavně ročníky 2010 a  2011. 
Přijďte si to tedy taky vyzkoušet, tréninky 
jsou, dokud nám to počasí dovolí, každé 
pondělí a čtvrtek od 17:00 do 18:30 hod. 
na městském fotbalovém stadionu. Těší-
me se na Vás!!

Za FKM Morava
Martin Londin

st. a ml. přípravka + předpřípravka

FC VRACOV
 Po minulé sezoně, ve které se naši muži 
zachránili v  okresním přeboru, jsme se 
snažili družstvo posílit. Na přestup jsme 
získali Lukáše Říhu ze Bzence, z  Hodoní-
na přišli dohodou Martin Chytka a  Jakub 
Vondryska ,který nás bohužel zklamal. 
Z Vlkoše přišli na přestup Staňa Otepka 
a  Martin Novák, z  Mikulova se vrátil To-
máš Kudlík a opět se do kádru zařadil Pa-
vel Merkl mladší. Realizační tým pracuje 
ve složení : Vít Říha trenér , Kudlík Jiří ml. 
asistent(hrající) a  vedoucí Radek Zajac. 
Letní příprava se celkem zdařila a výsled-
ky i hra  napovídaly, že bychom mohli hrát 
solidní fotbal. Kádr,  který měl skoro 20 
hráčů,  nám však vinou zranění   některých 
hráčů začal řídnout. 
Úvodní utkání ve Ždánicích se nám poda-
řilo vyhrát, a tak byla dobrá nálada.  Dal-
ších několik zápasů však pro nás skončilo šokem. Hlavně v do-
mácích zápasech nás hoši zklamali zejména výkony ve druhých 
poločasech , když jsme vysoko prohráli se Svatobořicemi a Li-
povem. Také venkovní zápasy nám nevyšly a prohry v Dambo-
řicích ,Vnorovech  a  v Nenkovicích  nás odsunuly na poslední 
příčku  v tabulce.
Až 7. kolo nás potěšilo. V domácím utkání jsme porazili soupe-
ře ze Sobůlek  po dobrém výkonu vysoko 5:0. Následující utkání 
v Kozojídkách nám napoví, jak na tom jsme. Velké iluze ovšem 
nemáme, neboť Kozojídky zatím suverénně vedly bez ztráty 
bodu a narazily až v minulém kole, když je na domácí půdě zdo-
laly Dambořice 5:1. V dalších utkáních však hrajeme s družstvy 
z dolních pater tabulky, tak doufáme,  že se nám bude dařit lépe .

Kádr FC Vracov  podzim 2016
Merkl Pavel   1994 brankář
Novák Martin   1992 brankář (přestup z Vlkoše)
Kadleček Stanislav 1987 obránce
Tesař Bronislav  1997 obránce
Kocurek Zbyněk 1983 obránce
Šona Peter  1983 záložník 
Schwarzer Petr  1989 obránce
Mlček Rostislav  1992 záložník
Herzán Marek  1992 záložník
Loprais Šimon  1997 útočník
Mezihorák Ivo  1993 útočník 
Pres Radim  1981 útočník

Chovanec Bronislav 1971 obránce
Kudlík Jiří ml.  1978 záložník
Otepka Stanislav 1992 záložník (přestup z Vlkoše)
Chytka Martin  1997 útočník  (přestup z Hodonína)
Říha Lukáš  1994 obránce (přestup ze Bzence)
Kudlík Tomáš  1984 záložník (přestup z Mikulova)
Cízler David   1997– přestup z Dubňan
Sedlák Marek   1978
Trenér mužstva: Říha Vít   
vedoucí týmu: Radek Zajac
asistent trenéra: Kudlík Jiří  ml

Los muži OP podzim 2016
kolo datum               utkání   začátek výsledek
1.  ne 7.8.  KOVO Ždánice  -  FC Vracov  17,00 hod.   1 : 2
2. so 13.8.  FC Vracov    -   Sp.Svatobořice  17,00 hod.   2 : 5
3. ne 21.8.  Sokol Dambořice - FC Vracov  16,30 hod   4 : 1
4. so 27.8.  AGRO Vnorovy -  FC Vracov     16,30 hod.   3 : 0
5. so  3.9.   FC Vracov  -    Sokol Lipov  16,00 hod.   2 : 6
6. ne 11.9.   Sokol Nenkovice - FC Vracov  16,00 hod.   4 : 0
7. so 17.9.   FC Vracov   -   Sokol Sobůlky  15,30 hod   5 : 0
8. ne 25.9.  SK Kozojídky  -    FC Vracov    10,00 hod.
9. so 1.10.   FC Vracov     -   SK Kostelec  15,00 hod.
10. so 8.10.  Baník Mikulčice  -  FC Vracov  15,00 hod.
11. so 15.10.  FC Vracov    -   TJ St.Poddvorov  10,15 hod. hody
12. ne 23.10.  TJ D.Bojanovice  -  FC Vracov  14,30 hod.
13. so 29.10.   FC Vracov    -  Slavoj Moravany  14,30 hod.
14.  so 5.11.   FC Vracov   -   KOVO Ždánice  14,00 hod.
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Velká cesta pohádkovým lesem
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